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Skončilo kratší, a také nejhezčí období skautského roku, do kterého patří prázdniny a s nimi 
tábory. Vracíme se pomalu k té delší a prozaičtější části skautského roku. Blíží se Valné 
hromady klubů spojené s hodnocením celoroční činnosti. Na všech úrovních nás čeká mnoho 
nutných rozhodnutí. Některá z nich budou určitě obtížná a velmi náročná. Zejména ta, ke 
kterým není dost chuti a ochoty. Ať jde o vnější nebo vnitřní problémy. Postačí se podívat na 
titulky prvé stránky Skautingu. „Žádáme odpovědi,“ „Ústřední rada mlčí,“ „Stanovisko ORJ 
Šumperk k ČRDM,“ „Proč jsem změnil názor,“ „Jaká je cena našeho členství v ČRDM,“ 
„Skautské časopisy – černá můra Junáka?“ Čtení je to velmi smutné a zneklidňující, odvracet 
se od řešení všech těchto problémů by znamenalo strkat hlavu do písku. Nikdo nic nevyřeší za 
nás, vyřešit si to musíme sami, vynasnažme se, aby jednání probíhala v ovzduší základní 
slušnosti a vyhněme se nepravdám. Poslání a hodnoty skautingu za to přece stojí ! 

3 
září 
1999 

ročník 3 

* 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

 
 

Ze zápisu 13. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 6. června 1999 v Kolíně 
Přítomní: sestry Jiřina  Adéeová, Olga Hermanová, bratři Václav Ludvík, Miloslav Moravec, Miroslav Moravec, 
Luboš Pavlán, Ivo Slavíček, Karel Vurm, Jiří Žáček, Stanislav Žalud. 

Župní zpravodajové: Miloš Gurecký, Josef Kapras, Zdeněk Kolečkář, Václav Kučera, Ivan Litomiský, Oldřich Majer, 
Jaroslav Reška, Josef Richter, Milan Růžička, Petr Vopálka. 

Omluveni : bratři Jar. Chládek, Vl. Obrátil, Vl. Sýkora.      

Hlavní bod jednání:  příprava Kmenové porady 

Úvodem bylo vzpomenuto, že právě před 85 léty, a to dne 15.6.1924 byl v Praze ustaven první 
samostatný skautský spolek "Junák - český skaut" ( předchůdce SJS RČS ). Starostou byl 
zvolen MUDr. Čeněk Klika a vrchním vůdcem A.B.Svojsík.  

Usnesení 13 – 1 NOS pověřuje bratra Žáčka ověřováním zápisů NOS   Přijato: 17:0:1 

Usnesení 13 – 2 NOS ukládá župním zpravodajům OS seznamovat své zástupce s texty 
zápisů z jednání náčelnictva 

Informace ná čelníka:  bratr Slavíček podal stručnou charakteristiku zasedání ústřední rady a o 
koncepci programu OS v celém hnutí. Sestra Adéeová podala doplňující informace o jejich 
účasti na jednáních. 

Rozprava: Kapras, Kolečkář, Litomiský, Majer, Pavlán, Reška, Vopálka, Vurm a  Žáček. 

V rozpravě k náplni a činnosti kmene OS se br. Kolečkář vyjádřil, že na poradním sboru jižní 
Moravy byly dne 5.6.1999 vzneseny a všemi přítomnými odsouhlaseny požadavky, aby NOS 
vysvětlilo přístup kmene OS k České radě dětí a mládeže a k vzniklému Svazu skautů a 
skautek. Dále, aby se NOS častěji vyjadřovalo k aktuálním otázkám hnutí (např. k odchodu br. 
Vosátky z Junáka a pod.) Podobně by neškodilo vyjádřit se i k aktuálním otázkám, které hýbou 
celou společností. 

Pokud jde o rozšíření činnosti klubů OS navrhují br.Kolečkář a Kapras rozšířit informovanost 
mezi kluby OS, zejména v jednotlivých místech, příp. okresech formou vzájemných návštěv, 
společných vycházek, společných diskusí mezi kluby OS k aktuálním otázkám hnutí i 
společnosti. 

Br. Žáček připojil informaci, že sněm Pražské oblasti uložil nově zvolené PRJ, aby vyzvala ÚRJ 
k hlasování všech činovníků k setrvání či vystoupení z ČRMD. 

Příprava kmenové porady  - vedl bratr Žalud 

Při proceduře o konání a formě Kmenové porady byla uskutečněna následující rozhodnutí: 

a) Délka trvání porady s jedním noclehem  nepřijato: 9:9:0 

b) Délka trvání shodná s možnost dalšího noclehu pro doplň. program přijato: 15:2:1 

Rozhodnuto:    

c)  Přesunout Kmenovou poradu z podzimu 1999 na jaro 2000 

d) Počet účastníků podzimního  zasedání NOS rozšířit o jednoho 
zástupce z každé župy  

přijato: 16:0:2 
přijato: 18:0:0 
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Termín jednání: 1. až 2. 10.1999, začátek pátek 8.00, konec sobota 18.00.  

Zpravodaj pro legislativu  br. Mir.Moravec 
podal zprávu o úpravách kmenové legislativy a novele statutu řádu Syrinx. 

Usnesení 13 - 3  
Statut Řádu Syrinx v předložené úpravě nabývá platnosti 20.6.1999. Odchylky od čl. 6 bude s 
konečnou platností řešit novela předpisu o českých skautských vyznamenáních.  

 Přijato:17:0:0 

Zpravodaj pro vzd ělávání  br. Ludvík 
Předložený návrh Řádu pro vzdělávání činovníků a činovnic kmene OS byl na návrh 
předkladatele br.Ludvíka stažen.  
 Stažení přijato: 11:6:1 

Organiza ční zpravodaj br.Pavlán   

Podal návrh k problematice právní subjektivity v kmeni OS 

Dále proběhlo oddělené jednání UNOS a župních zpravodajů 

Zapsal: Z.Beránek; ověřil: Jiří Žáček. 

 

Příručka OLDSKAUT ŮM NA CESTU vyšla. Bylo vydáno pouze 1000 kusů. Distribuce 
prvých výtisků bude na velkém náčelnictvu v Dobrušce. Nezapomeňte si zajistit odběr, 
nejlépe společně přes vašeho okresní zpravodaje OS. 
 

 
ROZLOUČENÍ S BRATREM 

 

Dne 4.února 1999 ve svých 76 letech navždy odešel jeden z významných skautských 
činovníků, bez kterých by naše hnutí nebylo tím, čím dnes je,  

bratr Josef Votoupal skautským jménem Votyp, 
člen Svojsíkova oddílu a nositel zlaté Syrinx. 

S úctou a hřejivou vzpomínkou se vracíme ke společně  prožitým chvílím společných 
rozhovorů a hledání.Tvoje životní zkušenost a moudrost, Tvůj jasný názor, otevřenost a 
upřímnost, velmi často mi pomáhala nacházet správná řešení a cesty v nejrůznějších 
situacích. Tvoje důslednost, odpovědnost, pracovitost a spolehlivost byla a stále je pro 
mnohé z nás příkladem. Za to vše patří naše upřímné poděkování. 

Takováto rozloučení nás nutí zamyslet se nad sebou samým, nad naším hnutím, nad 
životem vůbec. Bratře Votype, díky za to, co jsi pro nás všechny vykonal, podržíme si na 
Tebe trvalou vzpomínku. 
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ISGF DO 21. STOLETÍ 

 
Současný stav a a perspektivy  
ISGF - Mezinárodní společenství skautů a 
skautek – světová organizace, která spojuje 
všechny národní organizace oldskautů a 
oldskautek na celém světě, má v současné 
době kolem 90 tisíc členů ve 45 zemích 
světa. 
V únoru t.r. se konala v New Delhi v Indii 
22. světová konference ISGF.  
 
Výsledky konference výstižně shrnuje 
nový president ISGF v červnovém čísle 
World gazette Mondiale, a proto uvádím 
jeho myšlenky v českém překladu.  

BUĎTE PŘIPRAVENI NA SETKÁNÍ S 21. 
STOLETÍM  
Světová konference v New Delhi přijala tři 
hlavní opatření pro přípravu našeho hnutí 
pro 21. století  a příští tisíciletí.  

• Jednomyslně přijala plán činnosti na 
léta 1999 až 2002. Plnění tohoto plánu 
bude posouzeno ve Vancouveru v roce 
2002. 
• Projednala a schválila dlouholetý plán 
rozvoje pro mezinárodní oldskautské 
společenství s názvem „ISGF a 21. 
století“.Uskutečnění této strategie 
vyžaduje zapojení všech stupňů světové 
organizace, od Světové kanceláře ISGF až 
po národní organizace a jejich kluby. 
Každá organizační jednotka, každý člen by 
měl naplňovat tento plán. 
• Na závěr byla schválena rezoluci: 
„22. února na Den sesterství se členové 
22. konference ISGF zavázali k činnosti 
pro zdokonalení a rozvoj ISGF ve světě a 
na všech úrovních.  

Na základě jednání ve skupinách byly 
zdůrazněny některé klíčové akce Není 
překvapující, že největší prioritu získalo ve 
všech skupinách vzájemné působení 
s mladým skautským hnutím. Zde je 
třeba zdůraznit, že TWINNING (vzájemná 
přátelská spolupráce jednotlivců, klubů, 
národních organizací, na mezinárodní 
úrovni) je znamenitý nástroj pro rozvoj a 
všechny nové projekty této mezinárodní 
spolupráce byly vřele uvítány.  
Rozhodným přáním také bylo, abychom 
vytvořili prostor pro mladší členy našeho 
společenství. Co pro to můžeme udělat? 
� Tvořit kluby mladších členů, 
povzbuzovat je, aby přijímali vedoucí 
funkce, zahajovat rodinné aktivity apod.  
Co mohu učinit já? 
� Spolu se Světovým výborem začnu 
pracovat na srozumitelnější, a jasnější 
formulaci naší strategie, která nám pomůže 
upevnit naše propojení s mladým 
skautským hnutím ve všech úrovních a 
posílit naše pozice ve společnosti. 
Rád bych podal vysvětlení ke dvěma 
prioritním akcím: 
� Podpořit rodiče skautek a skautů, aby se 
zapojili do Společenství. Mnozí z nich měli 
příležitost být v mládí skautkami a skauty, 
ale nyní by měli být připraveni přijmout 
skautské ideály společně se svými dětmi. 
Získáním rodičů dáte nepřímou podporu 
skautským oddílům a zlepšíte vzájemné 
působení na všech úrovních. (poznámka 
red. zvážit obnovení SPJ). 
� Rozvíjet metody skautského vzdělávání 
dospělých. Pro mnohé dospělé se může 
zdát vzdělávání nezajímavým. zvláště pro 
ty, kteří se s nějakým druhem vzdělávání 
zabývali celý život. Ale na druhé straně se 
někdo může považovat za „starého“ od 
toho dne, kdy ztratí chuť k učení. Skauting 
nás v mládí mnohému naučil a my jsme 
zjistili, že musíme směřovat k novám 
výzvám, abychom dosáhli svých cílů. Je 
možno říci, že skauting je výchovným 
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programem pro mládež, avšak mnohé 
z jeho principů může být po úpravě a 
přizpůsobení použito pro výchovu 
dospělých skautek a skautů, pro metodiku 
Společenství.  

Niels Rosenbom předseda ISGF 
přeložil K. Vurm - Charlie 
 
 
Mimo jiné 22. světová konference ISGF, 
zvolila do 12 členného Světového výboru 
ISGF šest nových členů a nové vrcholové 
vedené výboru ve složení:  

president   
            Niels Rosenbom Dánsko 
viceprezidentka  
            Gerda-Maria Pazdera Rakousko 
viceprezident  
            Ahmed Benmansour Tunis 

Své vystoupení na Světové konferenci 
zakončil Dr.Karan Singh, člen horní 
komory indického parlamentu příznačnými 
citáty Mahátmy Gándího: „Je zde dost pro 
potřeby každého. Nedostává se pro chtivost 
jednotlivce“. „Každé světlo vrhá stín. 
Jediné světlo, které nevrhá stín, je vnitřní 
světlo v každém v nás“. 

 
Hlavní náplň cílů „ISGF a 21. století“: 
Cíl A:  Rozvíjet kvalitu mezinárodního 
společenství ve členských organizacích a 
podporovat růst počtu členů. Významným 
potenciálem pro růst členské základny jsou 
bývalí členové mladého skautského hnutí, 
kteří si udržují vzpomínky na svou 
skautskou činnost v mládí. Je nutno vést 
mladé členy a je k tomu, aby zakládali své 
kluby. Těmto klubům je třeba předávat 
zkušenosti a pomáhat jim navazovat 
kontakty s mladými gildami v zahraničí, 
zejména formou twinningu. 
Cíl B: Zakládat mezinárodní společenství 
v nových zemích, kde již pracuje mladé 
skautské hnutí a je napojeno na WOSM a 
WAGGGS a za pomoci těchto organizací a 

Central Branch pomáhat oldskautům a 
oldskautkám v zakládání vlastních 
národních organizací a připravit je pro 
přijetí do ISGF. 
Cíl C: Podporovat mladé skautské hnutí na 
všech úrovních. Všechny úrovně našeho 
hnutí musí udržovat dobré kontakty 
s národními i mezinárodními WAGGGS a 
WOSM, musí s nimi spolupracovat při 
vytváření projektů a podporovat mladé 
skautské hnutí finančními i lidskými zdroji.  
Cíl D: Uplatňovat aktivní účast v rozvoji 
komunit (obcí, měst, zemí). Účastnit se 
aktivit na ochranu zachování zdravého 
životního prostředí a přírodních zdrojů. 
Podporovat zájem a vědomosti o OSN, 
UNICEF, UNESCO a příbuzné organizace. 
Pracovat na podporu mezinárodního míru a 
mezinárodní solidarity. 
Cíl E: Financování. Jeho předmětem je 
zejména zajišťování potřebných zdrojů a 
jejich rozdělování. Nutno podporovat 
Mezinárodní rozvojový fond (MRF) a fond 
financovaný prodejem poštovních známek. 
V našem případě sběrem použitých 
telefonních karet, které se předávají do 
Bruselu k prodeji sběratelům jako náš 
příspěvek pro MRF a vyhledávání 
sponzorských zdrojů jak od obcí, tak od 
podnikatelů.  
Podle materiálů Světové kanceláře ISGF 
zpracoval              K. Vurm – Charie 
 
 
 
MEZINÁRODNÍ  OLDSKAUTSKÉ  AKCE1999 
5. až 9. 8. Balttreff´99 Lotyšsko 
4. až 11. 9. 11. „Pany setkání“ Švýcarsko  
listopad  1. arabská konference Tunis 
AKCE 2000  
16. až 23. 1. 32. evropské forum Grossarl  
27.5. až 2.6. 21. západoevr. setkání Elspet 
26.6. až 1.7. 24. severoevr. setkání Mora 
1. až 6. 10 10. středozem. setkání Eretria 
15. až 19.10. Azijsko-tichom. setkání N.Zéland 
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Časopis vydávaný v angličtině a francouštině 
Světovou kanceláří ISGFv Belgii  
Editorem je Gerda-Maria Pazdera. 

 
Zpravodajství se zabývá širokým záběrem 
činnosti ISGF. Zpráv o činnosti našeho 
kmene neobsahuje mnoho. Je to zejména 
proto, že chybí, ostatně jako v ostatních 
případech, dopisovatelé. Čas od času se 
zde ale objeví přece jen zprávičky, které 
nás mohou zaujmout. Časové rozpětí zpráv 
je velmi široké, vedle velmi aktuálních 
zpráv se objevují i zprávy opožděné. Však 
máte možnost posoudit sami.  

 

Zajímavosti ze Světové konference. 
� Prvá světová konference se konala před 
deseti lety v Aalborgu v Dánsku. 
� Všichni členové ISGF se směli účastnit  
Světových konferencí, v Indii bylo 
registrováno 575 účastníků. 
� Byly zde dva poslední předsedové 
ISGF. 
� Každé ráno zahájila svou ukázkou různá 
náboženství. 
� O přestávkách na kávu, které byly 
připraveny ve velké zahradě hotelu, bylo 
možno se setkat se starými přáteli či 
navázat přátelství nová. 
� Všechny společné večery a dny diskusí 
byly ve znamení indické pohostinnosti. 
� Mnozí účastníci využili možnosti před 
nebo po konferenci cestovat po Indii. 
� 22. únor jako den narození Lady a 
Lorda B.P. byl deklarován jako den 
skautek a skautů. 
� Výpravy z WAGGGS a WOSM zaslaly 
konferenci zajímavé zprávy. Například: 
� Více než 300 milionů lidí bylo někdy 
skautkami či skauty. 

� Dnes máme zhruba 25 milionů 
aktivních skautů a skautek ve 216 zemích 
světa. 
� Skončením konference začíná příprava 
na další, která se bude konat v Kanadě 
v r. 2002. 

Ze zamyšlení nad hnutím ISGF 
� Od roku 1953 bylo v čele ISGF 14 
předsedů. 
� Miles Kinchin byl členem ISGF od 
1985, v čele pak od 1996 do 1999. 
� ISGF navázala excelentní spolupráci s 
WAGGGS a WOSM.  
� Generální tajemnice Näic vykonávala 
svou práci velmi úspěšně po dobu 13 let.  
� Kanadské gildy hledají partnery ke 
korespondenci, výměně myšlenek a 
rozvíjení světového přátelství a to jak pro 
jednotlivce, tak pro skupiny.  

 

Přátelství 

 
Vytvářet přátelství mezi lidmi znamená:  
� možná jednu z nejtěžších věcí, nejen 
protože jsou začátky těžké, ale protože 
konec bývá bolestný; 
� milovat a dát vše, co můžeš, cítit to jako 
samozřejmost, dokud jsi svobodný a 
akceptovat pravdu bez toho, abys ublížil; 
� znát, rozumět, cítit, rozmlouvat jen 
s láskou a cítit volnost a vědět, že nejsi 
sám; 
� vždy mít v lásce  proměny celého světa. 
Šťastnější, smutnější a plný bolesti vidět 
vše rozdílně a vědět, že to nikdy neskončí. 
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SVOJSÍKŮV ODDÍL 

 
 

Jako každý rok konala se na počátku září 
v posluchárně Státního zdravotního ústavu 
na Vinohradech výroční schůze Svojsíkova 
oddílu. Sešlo se na 147 účastníků ze všech 
družin. Omluvilo se 41 členů. Pozvání 
přijala starostka, sestra Iva Macková, 
dalším hostem byl br. J. Šolc, na jednání se 
dostavil i náčelník ChK br. Šmajcl 

Ještě před zahájením jednání se sešli 
členové pražské družiny, aby se dohodli o 
návrhu nového rádce namísto zesnulé 
sestra Karly Lebedové. Po zazpívání prvé 
sloky junácké hymny přečetl vůdce oddílu, 
br. Písko seznam členů, kteří opustili 
navždy svou skautskou a životní stezku a 
které přítomní uctili minutou ticha. Poté 
bylo zahájeno vlastní jednání přijetím 
programu. Vůdce oddílu přečetl omluvné 
dopisy br. Pekara a Ruska, oba se 
omlouvali a sdělili ú častníkům své názory 
k současnému dění, poté seznámil přítomné 
se zprávou o činnosti Svojsíkova oddílu a 
usnesení oddílové rady. O obou 
materiálech bylo na návrh z pléna 
hlasováno samostatně, zpráva byla přijata 
(144:0:3) hlasy a usnesení OR (145:1:1) 
hlasy. Následovala vystoupení podle 
programu:  
� Bratr K. Vaněk přednesl zprávu o 
hospodaření a stavu pokladny, která byla 
bez připomínek přijata (147:0:0) hlasy.  
� Bratr M. Pergler seznámil přítomné 
s významem kultury jako významného 
prvku činnosti našich klubů a podal 
zprávu o činnosti Kulturní rady; seznámil 
přítomné s programem do konce roku a 
výhledem do příštího „století“ Dále také 

oznámil změnu ve Stanovách, komise se 
z původního orgánu poradního stala 
výkonným. 
� Dalším bodem bylo přijetí nových 
členů. Na základě projednaných 
kandidátů, zveřejněných podle družin 
v příloze pozvánky bylo přijato pro rok 
1999 celkem 38 nových členů z toho 7 
sester. Přijata byla předem projednaná 
změna ve Východočeské družině.   
� Jako host dostala slovo starostka, sestra 
Iva Macková. Velmi citlivě, ale i výstižně, 
se vyjádřila k současné době, ve které 
žijeme. Hovořila o tom, jak mnozí 
prožíváme velká zklamání a podléháme 
skepsi. Mluvila o současných změnách, 
které se na nás valí, o změnách počasí, 
měny, zákonů. Měníme účesy, oblékání, 
názory, vyměnili jsme vládu, parlament, 
ale měníme se dostatečně i my? Zakončila 
příměrem pro zamyšlení: všichni toužíme 
po nápravě „vy i já, správněji my, ale 
především musíme každý sám“. Jako vždy 
slova upřímná k zamyšlení, byla 
odměněna velkým potleskem. 
� Sestra J. Pešková se ujala problematiky 
moderních výchovných trendů ve 
skautingu. Mezi jiným vyzvala 
k zamyšlení nad současnou situací. 
“Nechme na chvíli ideály a podívejme se, 
jaké vlastní podmínky jsme vytvořili“ A 
sama naznačila některé současné 
významné problémy. Obecně neumíme 
komunikovat, argumentovat, neumíme 
řešit konflikty, chybí tolerance, důslednost 
vůči sobě. Ponechali jsme si málo pojistek 
proti případným nesprávným rozhodnutím 
třeba i s dobrým úmyslem.  
� Bratr J. Šolc věnoval pozornost 
„politice a morálce“ v posledních deseti 
letech. Mluvil o tematice zdánlivě 
vzdálené od našich běžných problémů, ale 
opak byl pravdou. Věnoval pozornost 
takovým hodnotám jako mravnost, etika, 
morálka a spravedlnost, a to se dotýká 
příliš problémů kolem nás. 
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� Vzhledem k tomu, že s ohledem na 
vzdálenost museli někteří vzdálenější 
účastníci brzo odejít, byly závěry jednání 
schváleny. Přijaty byly všechny většinou 
hlasů. Jejich přesný záznam bude součástí 
zápisu z jednání. 
� Následovaly zprávy rádců družin. 
Hovořili o organizačních změnách, 
programech a úrovni, úspěších i 
nedostatcích v činnosti. Přinesli i některá 
statistická hodnocení. Bylo by dobré 
jejich obsah usměrnit závaznou osnovou. 
Získali bychom tak na menší ploše větší, 
věcnější přehled o činnosti i problémech.  
� Před závěrem proběhla krátká rozprava, 
příspěvky většinou nepřinesly ani nové 
významnější podněty, ani návrhy řešení.  
Na závěr byla zazpívána lesoškolácká 
sloka junácké hymny. Část účastníků se 
odebrala na Vyšehrad k hrobu bratra 
náčelníka zakladatele A.B. Svojsíka.  

 
Nechtěl jsem zaznamenat jen věcný obsah 
jednání, to bude v zápise, chtěl jsem 
vystihnout ovzduší jednání. Samozřejmě, že 
hodnocení jednání se lišilo, byli tací, 
nedočkaví a skeptici, kteří měli dojem, že 
se „nic nevyřešilo“. To převažující část 
přemýšlivější a optimističtější, byla 
většinou spokojena. Podle mého názoru 
mělo jednání svou „pevnou“, ale i vlídnou 
režii. Vyslechli jsme stanoviska k vývoji, 
věcné hodnocení situace nástin způsobů na 
řešení. Jako vždy plní tato výroční schůze 
dvě poslání, je místem vážného, oficiálního 
a odpovědného jednání a hodnocení 
činnosti oddílu. Je však také místem 
přátelského, upřímného, a někdy i trochu 
nostalgického setkání. K tomu slouží těch 
několik malých okamžiků před a po jednání 
a hlavní přestávka. Bez těchto okamžiků by 
však nebylo poslání této každoroční 
události naplněno.                              GogGogGogGog    

OLDSKAUTSKÉ VZD ĚLÁVÁNÍ 
Odpověď sestře Janě Skácelové- Pam 
z Hradce Králové 
V minulém čísle Kmenových Novin mne 
zaujal Tvůj názor na vzdělávání v kmeni 
OS. Díky za výzvu k zamyšlení.  
Nemohu než souhlasit s konstatováním, že 
13 absolventů loňské a 23 frekventantů 
letošní LŠ OS je mizivý počet proti 
celkovému stavu kmene OS (téměř 8 tisíc 
členů). Sebeintenzivnější aktivitou nemůže 
LŠ OS zajistit přímé vzdělání členů 
kmene.Takový záměr by byl v rozporu 
s posláním lesních škol.  
Smysl naší školy je příprava zpravodajů 
OS, vůdců klubů a dalších činovníků na 
službu ve kmeni i celém hnutí. Od 
absolventů očekáváme kvalifikovanou 
službu na všech organizačních stupních, od 
vůdců klubů až po náčelnictvo kmene. 
Absolventi současně získávají základní 
informační výbavu pro službu kdekoliv ve 
hnutí, bez ohledu na kmenovou příslušnost 
od středisek až po ústřední orgány.  
Náčelnictvo OS i vedení LŠ OS očekávají 
od absolventů, že budou aktivními šiřiteli a 
propagátory oldskautského programu, a 
tedy i vzdělání na úrovni klubů, středisek i 
okresů.  

ThorThorThorThor    
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Z NAŠICH KLUB Ů 
Pevné skautské přátelství aneb osm 
anglických oldskautek v H. Králové 
Vše začalo v roce 1992, kdy se jedna 
hradecká oldskautka zúčastnila schůzky 
Trefoil Guild (klub oldskautek) v jižní 
Anglii. Vyprávění o obnově skautingu 
v tehdejším Československu zaujalo 
anglické sestry do té míry, že se rozhodly 
pozvat družinu hradeckých skautek na 
Mezinárodní tábor Olave 93 v Suseex East. 
Pozvání přijalo 6 děvčat z 6. střediska 
Hradec Králové a spolu s dvěma 
oldskautkami prožily nezapomenutelné 
přátelství se skautkami mnoha zemí celého 
světa. O dva roky později hostilo 
6. středisko družinu jihoanglických skautek 
z městečka Crowborough na svém táboře 
v Žibřichovicích a pak v rodinách. A na 
tábor Olave 97 se vypravily hradecké 
skautky už s mladými vůdkyněmi, 
účastnicemi předešlého Olave.  

Mezitím OS klub 6. střediska za vedení 
sestry Bobiny Boguschové si pilně 
dopisoval se sestrami Trefoil Guild 
Crowborough, které tradičně pomáhají při 
organizování tábora Olave. Touha po 
vzájemném poznání se naplnila letos 
koncem června, kdy 8 anglických 
oldskautek strávilo dva dny v Praze a pak 
od soboty do středy pobývaly ve čtyřech 
hradeckých rodinách a účastnily se 
bohatého společenského programu. A 
jejich nejsilnější dojmy z tohoto pobytu? 
Zajímavá atmosféra Prahy, vysoká úroveň 
operního představení ve Státní opeře, zeleň 
Hradce Králové, rozsáhlé lesy v okolí, 
nesmírná pohostinnost a srdečnost 
hostitelů, zájem místního tisku, bohatost a 
opravenost památek města, fungující a 
hojná místní doprava, jen ty nešťastné 
vysoké nástupy! Ale v  autobusech mladí 
lidé uvolňující místa starším, což prý 
v Anglii už neexistuje. Dále pak život na 

chatách, opékání buřtů, jahodové knedlíky 
i svíčková s knedlíkem (v Anglii totiž 
neznají hrubou mouku), písničky i 
šikovnost mladých sklářů a keramiků atd. 
atd. … A nejsilnější dojem nás hostitelů? 
Že tento pobyt anglických oldskautek se 
nadmíru vydařil vzdor faktu, že většina 
zainteresovaných osob angličtinu 
neovládala a zbytky válečné němčiny jsou 
značně zasunuté! Jak je to možné? 
Radostné sesterství, společné zpívání, 
táborové fotky (jsme přece lidé jedné 
krve!), a pak promyšlená organizace. Proto 
radíme ostatním klubům: nebojte se takové 
návštěvy! Ano, podařilo se nám sehnat 3 
sponzory z  řad skautských, primátor 
města, také skaut, věnoval hodnotný 
propagační materiál, členové klubu 
vytvořili „servisní tým“ technický, 
kuchařský, průvodcovský, tlumočnický, 
což se velmi osvědčilo, pomohly rangers 
střediska a vše završila báječná nálada 
všech. Organizace této návštěvy byla sice 
náročná, ale veškerá snaha stála opravdu za 
to, již za 5 dní po odjezdu Angličanek jsme 
se z hojných děkovných dopisů dozvídali, 
jak se v hrabství Sussex East šíří dobrá 
pověst naší země i českého skautingu. 
Navázaná osobní i rodinná přátelství se 
budou nadále rozvíjet. A je něco 
cennějšího právě v dnešní době?       (Pam) 

OK1 KNG 
(Rožmitál) V sobotu 15. května v osm 
hodin ráno, kdy spousta „manů“ má ještě 
půlnoc, nabírajíc tímto způsobem lenošení 
nové síly z pracovního celotýdenního 
vytížení, se všichni z našeho klubu takto 
časně sjeli ke dřívější hájovně „Na Dědku“, 
samotě vzdálené asi 6 km od Rožmitálu. 
Nyní tato bývalá hájovna, nazývaná stejně 
jako dříve, slouží jako skautské táborové 
středisko, ležící v nádherném prostředí pod 
vrcholem jednoho z brdských velikánů, 
Třemšímem (827m.n.m.). Z vrcholku 
tohoto kopce můžete během větších VKV 
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závodů poměrně snadno slyšet kluky 
z příbramské kolektivky OK1 KNG. Tedy 
od této hájovničky se tentokrát startoval 
Svojsíkův závod v podobě skautského 
okresního orientačního běhu. Ne však, že 
bychom si přijeli se skauty přeměřovat své 
síly, nýbrž abychom jim po celou dobu 
jejich závodu zajistili radiové spojení mezi 
jednotlivými stanovišti. Franta OK1 FHT 
nás rozvedl na jednotlivá místa, ze kterých 
bylo potřeba zajistit spojení. Na start se 
přihnalo celkem 96 účastníků z celého 
příbramského regionu, kteří tvořili 16 
hlídek. Závody se vydařily, dvě vítězné 
hlídky postupovaly do vyššího kola. Start 
prvé hlídky se uskutečnil v 10 hodin; 
poslední doběhla vyčerpaná, ale radostná 
do cíle kolem 15 hodiny. Až na počasí, 
které nás během závodu moc nepřálo, bylo 
vše bez problémů. „Na dědku“ měla 
obsluha naší „kolektivky“ zajištěný nocleh, 
protože jsme měli naplánován na neděli 
z kóty Třemšín provozní VKV aktiv. Po 
odjezdu posledního skautíka jsme zůstali 
v táboře sami, usedli jsme spokojeně 
k táboráčku, při opékání špekáčků si 
poslouchali z rozhlasu první finálový západ 
s Finskem. Bez televizních postaviček to 
však nebylo ono. V neděli se počasí 
neumoudřilo, a tak námi nepomohla ani 
posila Pepa OK1 CMJ s Alenou, kteří 
přijeli za nám dodatečně. A tak jsme místo 
boje ve VKV všichni rádi přijali jejich 
pozvání na nedělní oběd do Rožmitálu, byl 
báječný. Všem pěti členům radioklubu 
ROZ díky za jejich „dobré spojení“. 

(Pepa OK1 JFH) 
 

 
 

CELOROČNÍ TANEC 
(Strakonice) Náš klub má opravdu pestrý a 
bohatý program. Posuďte sami. 
� Leden. Společně jsme shlédli divadelní 
hru „Dalskabáty“ v provedení místního 
ochotnického souboru. 
� Únor. V podání jejich mladých členů 
jsme viděli hru „Klí če na neděli“. Dále 
jsme uskutečnili návštěvu manželů 
Fuksových v Písku, kteří se z rodinných 
důvodů nemohou zúčastňovat schůzek 
klubu. Na další schůzce nám sestra Vlasta 
promítla diapozitivy z návštěvy na 
Podkarpatské Rusi, kterou absolvovala 
vlakem s dětmi a psem v roce 1994. 
�  Březen. Účastnili jsme se jarního 
pochodu pořádaného naším střediskem. 
�  Duben. Bratr Lišák pro nás připravil 
promítání diapozitivů z jeho cest. A tak 
jsme s ním navštívili Německo, Dánsko, 
Švédsko a Norsko. Velmi nás to zaujalo a 
krásné scenérie severu se nám moc líbily. 
� Květen. Přijali jsme pozvání a navštívili 
oslavy 80. výročí založení skautingu 
v Táboře. Zde jsme se sešli se členy OS 
klubu ze Spáleného Poříčí, se kterými 
jsme navštívili muzeum, s expozicemi 
husitského období. Zajímavý výklad nám 
podala mladá původkyně, roverka a pak 
nás další rover provedl podzemními 
chodbami pod městem ,které se nacházejí 
až dvě patra pod sebou a dosahují délky 
12 km. Prošli jsme asi 600 m, nejhlouběji 
jsme byli 12 m pod povrchem. Do pozemí 
byly v minulosti přístupy z domů, které 
jsou nyní zazděny. Navštívili jsme 
muzejní sbírky na hradě Kotnov, za strmý 
výstup jsme byli odměněni překrásným 
rozhledem na celý Tábor a okolí. V další 
věži jsme si zase ve třech podlažích 
prohlédli skautskou výstavu. Na náměstí 
jsme navštívili vzorný skautský stanový 
tábor s bránou a tee-pee. O víkendu se zde 
konala skautská pouť s prodejem 
rukodělných výrobků a v jednom stanu 
byla shromážděna sbírka pro charitativní 
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účely.Po obědě jsme prošli parkánem do 
skautské klubovny, kde nám táborské 
sestry připravili občerstvení. Slavnostní 
chvíle nastala, když župní zpravodaj 
předal sestře Evě Václavíkové ze 
Strakonic Medaili díků a bratru Juraji 
Vančatovi z Tábora stříbrnou Syrinx. 
Odpoledne jsme vyplnili hrami a zpěvem 
a neradi se loučili se slibem, že se co 
nevidět sejdeme ve Spáleném Poříčí, a 
pak na konci léta u nás v Novosedlech. 
� 5. května jsme se zúčastnili oslav 
osvobození našeho města americkou 
armádou v roce 1945, které se konaly u 
pamětní desky na budově Paláce a u 
pomníku padlých. 
� Červen. Vypravili jsme se k na 
přátelskou návštěvu oldskautů do 
Spáleného Poříčí a s nimi se podívali do 
zámku Kozel. Odpoledne jsme prožili na 
chatě jedné ze sester u rybníka Hvížďalka. 
I zde se soutěžilo, tentokrát v luštění různě 
zašifrovaných nápisů. Opět jsme se neradi 
loučili.                                          (Herma) 

Po přepsání dopisu od sestry „Hermy“ 
jsem dostal další od br. Buvola, obsahoval 
zprávy o shodných akcích až na tuto: 

� Při návštěvě píseckých oldskautů ve 
Strakonicích jsme byli pozváni na jejich 
základnu u Skaličného rybníka. Snaží se 
obohatit svou turistickou činnost o další 
skautské disciplíny. Strávili jsme tam při 
krátké návštěvě, přes velmi nepříznivé 
počasí, hezké odpoledne v rozpravě o 
skautování a za zpěvu skautských i 
lidových písní. Nyní se chystáme na tábor 
a na tradiční setkání v Novosedlech, 
letošní účast by měla být veliká. 

(Buvol) 
 
(Zlín) Ve květnových dnech byla  v našem 
městě uspořádána výstava „Z regionu do 
Evropy“. Výstava se konala pod záštitou 
Evropské unie a Ministerstva pro místní 
rozvoj. Východní Evropa se zde představila 

jako budoucí region s výraznými 
podnikatelskými aktivitami a bohatým 
kulturním a sportovním životem. Heslo 
„Setkání – cesta ke spolupráci a rozvoji“, 
vyjadřovalo hlavní poslání výstavy. 
Současně se konaly semináře zaměřené na 
výchovu mládeže. Výstavy se zúčastnili i 
Junáci z celého budoucího regionu: Zlín, 
Uherské Hradiště, Kroměříž a Vsetín. 
Vystavovali jsme na ploše asi 24 m2. 
Každý vyjmenovaný okres měl svůj panel, 
na kterém seznamoval účastníky se svojí 
činností. Samostatný panel měla i Valašská 
lesní škola. Svou ukázku spojili 
s předváděním prací z kůže se skautskou 
tématikou. 

(Stöhr) 

POJMENOVÁNÍ OLD SKAUT Ů LŽE , JDE 

TOTIŽ O LIDI VELICE MLADÉ  
Zpráva z Hradeckých novin uveřejněná 
15.7.1999: 
(Tábor) Mezi 27. červnem a 2. červencem 
se pod hradem Pařez v Prachovských 
skalách utábořili vyznavači skautingu, 
jejich průměrný věk byl 66 a půl roku. 
(Hradec Králové)  Stanový tábor, v němž 
každoročně tráví své prázdniny děti a 
mládež, v bývalém pískovcovém lomu 
postavili skauti z hradeckého 4. střediska 
Kukleny.  
Zahájení sezóny v něm už počtvrté patřilo 
skautům a skautkám dříve narozeným, old 
skautům. Ti jinak pomáhali při stavbě 
tábora i zprovoznění potřebných zařízení 
(kuchyně, umývárna, WC apod.) a zároveň 
zde prožili společný týden naplněný 
zajímavým programem v krásné přírodě. 
Kromě tradičních posezení u ohně 
s písničkami a vzpomínkami na trampské 
mládí byl naplněn přednáškami o old 
skautském hnutí, o počítačích, Internetu a 
využití mobilních telefonů. Nechyběla 
přednáška se zdravotnickou tématikou, 
výlety do okolí, hry a sportovní aktivity. 
Dva dlouholetí členové, Dagmar – Vážka a 



Kmenové noviny  

 12

Jiří – Orlík Tomešovi, oslavili se svými 
přáteli na táboře svoji „zlatou svatbu“. 
Tábor navštívil 38. klub old skautů 
z okresu Ústí nad Orlicí, který absolvoval 
s hradeckými kolegy celodenní výlet do 
Prachovských skal.  
O organizaci týdenního pobytu v přírodě se 
postarali Marie a Jaroslav – Carda 
Chládkovi a Milan Skácel – Kobra. Velmi 
důležitou osobou byla i Jaruška Vejvodová 
– Bába, která zařídila, aby nikdo po 
náročném programu, k němuž patří i běžné 
povinnosti táborníků, nehladověl. Ke 
každodenním úkolům patřily služby 
v kuchyni, noční hlídky, ranní a večerní 
nástupy, rozcvičky a podobně. Ani se 
nechce věřit, že průměrný věk tábořících 
byl 66 a půl roku. k tomu je možno pouze 
dodat jedno pravdivé poznání: Je-li člověk 
aktivní a má zájem o vše nové, běh času se 
ho příliš netýká. Tento přístup k životu je 
jistě inspirativní pro mladé skauty, kteří už 
v táboře vystřídali své starší přátele.  

V novinových zprávách čteme často mnoho 
nepřesností; některé přečteme s úsměvem, 
některé tolerujeme, jsou i takové, které nás 
pohoršují. Proto jsem ponechal výraz old 
skauti, vždyť naši zakladatelé to psali také 
tak stejně jako výlet namísto výprava. 
Označení střediska nebo klubu jako 
skupina mi však připomnělo dobu nám 
velmi nepříznivou, a proto jsem si je 
dovolil opravit.  
 
VÝPRAVA ZA FILMOVÁNÍM 
Z klubu OS Strakonice napsala sestra Lída 
dopis režiséru Troškovi, o němž věděla, že 
v našem kraji natáčí pokračování filmové 
pohádky „Princezna ze mlejna II“.   
Zmínila se v něm, že jsme parta starých 
skatů, kteří si rádi hrají a že by nás 
zajímalo, jak takové natáčení filmu 
probíhá. Po delší dobu se nic nedělo, ale 
pak přece jen přišla odpověď, že můžeme 
přijet. Natáčí se na mlejně mezi Bavorovem 

a Čichticemi. Využili jsme tedy příležitost a 
ujednali jsme výlet na středu 7. července. 
Den předtím se počasí pokazilo, takže byla 
obava, jestli se bude filmovat. Rozhodli 
jsme se přece jen jet. Byla to početná 
kolona sedmi aut s s dvaceti šesti účastníky 
včetně dětí a psů.  
Přesné místo natáčení jsme neznali, a tak 
jsme trochu bloudili než jsme u silnice 
spatřili parkoviště filmového štábu, ale 
žádný mlýn. Ohlásili jsme se a pak jsme 
čekali na souhlas projít po polní cestě 
k mlýnu. Otevřelo se před námi malebné 
údolí a naskytl se nám pohled na 
venkovské stavení s typickým barokním 
štítem, předzahrádkou s květinami. Na 
dvoře pobíhali slepice, krocan, opodál se 
pásly kozy a v ohradě byly ovce s beranem. 
Nechyběl ani holubník a za ním byl mlejn 
s doškovou střechou, mlýnským kolem, 
k němuž vedl náhon z blízkého rybníka. 
Jak jsme si pamatovali z prvého dílu, 
vysedával za komínem toho mlejna „malej, 
ale šikovnej“ čertík, nyní tam ovšem nebyl.  

Přivítal nás pan režisér, poznal se s br. 
Kubičkou, který ho učil na gymnáziu, 
sestra Lída mu předala dárky a on nám pak 
vyprávěl, jak po dlouhém hledání toto 
místo objevili. Byla to bažina, která musela 
být nejprve podložena , aby se tam mohly 
stavět budovy, které jsou na papíru. To se 
nám nechtělo věřit, až jsme si vlastnoručně 
přesvědčili. Všechny tyto stavby byly 
zhotoveny podruhé, protože po natáčení 
prvého dílu byly opět rozebrány. Objekt se 
nedal uhlídat, a tak se našli zloději, kteří 
dílo postupně rozkrádali, odvezli i mlýnské 
kolo. Obešli jsme stavení ze všech stran, 
podívali se k rybníčku, ale ani hastrman 
tam nebyl.  

Pak se z mraků vyprostilo slunéčko a 
filmaři museli tuto chvíli využít. A tak 
jsme stáli skryti za vraty a sledovali 
natáčení krátké scénky, ve které čertík 
s čarodějnicí na dvoře chytli řvoucí dítě. 
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V dalších záběrech se měl točit celkový 
pohled, a tak jsme se rozloučili, poděkovali 
panu režisérovi, že nám tento zážitek 
umožnil.                                      (Herma) 

 
 
139. KLUB OS TÁBOR 

Táborští snad nikdy 
nespí, podívejme se 
na jejich bohatou 
činnost v letošním 
letním období.  
 

� Květen. Týdenní dovolená v Itálii se 
nám vydařila. Užily slunce jsme si i 
koupání. Velmi se osvědčila „služba“ na 
vaření. Večery jsme všechny trávily 
průzkumem města Bibione a mlsáním 
vynikající zmrzliny. Navštívily jsme také 
Veronu a Benátky. A protože náklady 
naše kapsy moc nezatížily (2800,- Kč), 
rozhodly jsme se v příštím roce vše 
zopakovat. 
� O prázdninách jsme vyměnili celoroční 
schůzování v klubovně za putování 
přírodou.  
� Srpen. Na závěr naší prázdninové 
turistiky se nás koncem srpna sešlo kolem 
dvaceti u táborového ohníčku se 
zpíváním.  
� Září. Začalo naše již tradiční pravidelné 
schůzování. Mimo povídání o výletech, 
prohlížení fotek a kroniky nám náš vůdce 
připravil „inteligenční test“ s 50 otázkami 
ze všeobecných vědomostí (něco jako 
televizní RISK), které se nám podařilo 
společnými silami všechny zdolat.  
� 7. září jsme vyrazili, již po páté, čtyřmi 
auty do Novosedel na setkání jihočeské 
župy. Strakoničtí se opět vytáhli, mimo 
tradiční buřtguláš a domácí pohoštění 
rozšířili své soutěže (sport pro OS) ještě o 
frňákovníkový test. Čichem jsme určovali 
devět různých vůní a pachů od hřebíčku, 
skořice, máty, čaje, octa, rumu, 
lihu,benzínu a ředidla. Úspěšnost byla 

90 procentní. Večer se u ohně nejen 
vzpomínalo, ale i zpívalo, domácí 
zakončili program zdařilou scénkou 
J. Suchého „“Polednice v přednesu žáků 
zvláštní školy“. Sklidili bouřlivý potlesk 
za své výkony. Na setkání přijeli také ses. 
Pražáková a br. Kopřiva z pražské OS. 
�  

� Oldskauti počítali ďáblíky 
Táborští oldskauti o prázdninách vyměnili 
celoroční schůzování ve své klubovně za 
putování přírodou. Koncem července se 
přelomila první polovina této turistické 
sezóny. Od jejího počátku jsme navštívili 
lokalitu vodní rostlinky „ďáblík bahenní“, 
kde se nám poprvé za celých sedm let 
podařilo tuto vzácnost ve větším množství 
objevit, napočítali jsme kolem padesáti 
květů. Naše cesty vedly na částečně 
obnovenou Harrachovku, i na skautské 
tábory ve Skalici, Lopečku, do Želče, 
Roudné a dalších. Zatím poslední výlet se 
uskutečnil koncem července do Příběnic. 
Pro zúčastněné to nebyla jen 13 
kilometrová procházka přírodou, ale i 
nostalgický návrat do mládí. Při zpáteční 
cestě proti proudu řeky Lužnice, od 
„Breďáku“ (Bredův mlýn) přes „Kobrsku“ 
(Matoušův mlýn), až ke Kvěchovu mlýnu, 
jsou chatové osady, kde téměř všichni z nás 
trávili své dětství a mládí. Pěší túra byla 
pro všechny poznamenána vzpomínkami, 
kdo ve které chatě bydlel a bydlí či nebydlí 
i teď, co kdo zažil a jak se vše změnilo. 
Všichni jsme tam prožívali první 
romantická okouzlení noční hvězdnou 
oblohou, tichým šuměním pomalé řeky i 
praskajícího ohně a jeho vůní. Současně 
jsme litovali množství vodáků, které nízký 
stav vody a rozbité jezy nutily, v tom 
příšerném vedru, přenášet lodě.  

HAJOS 
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GRAMATIKA PRO SKAUTY (5) 
Každá hra má svá pravidla. Stejně tak i 
český jazyk má své regule, které jsou 
závazné i pro skauty. 
Kroužkované „ ů“  je zvláštností češtiny. 
Píše se uprostřed a na konci slova, ale toto 
pravidlo není jednoznačné. Konkurenční 
čárkované „ú“, patřící na začátek slova, se 
vyskytuje i uprostřed slov po předponě a ve 
složeninách. Ale to už je obecně známé 
pravidlo. Pozorný žáček v takových 
slovech jako „ trojúhelník, neúrodný, 
dolnoújezdský“ už snad chybu neudělá. 

Čárkované „ú“  píšeme podle pravidel ve 
zvířecích citoslovcích jako hovězí bú, 
holubí vrkú,  hrdliččino cukrú. Strakapoud 
už dávno vytlačil méně obvyklou formu 
„strakapúd“. Některá přejatá slova cizího 
původu píšeme s čárkovaným „ú“.  Sem 
patří i mezi skauty oblíbený Balú, ale i 
túra, múza, ragú. Trochu komplikovanější 
je to s kůrou. Česká kůra (strom nebo 
chleba) je samozřejmě kroužkované, stejně 
jako kůr  (kruchta). Léčebná kúra  a 
odvozeniny manikúra, pedikúra  jsou také 
čárkované.  

Ještě často býváme svědky hrubého 
gramatického znásilnění slov kultura  a 
inventura. Někdy sice s obojím bývá 
pořádná túra, ale zpotvořeniny kultůra, 
inventůra či domněle spisovně vypadající 
kultúra, inventúra svědčí o nekulturnosti a 
nedostatku citu pro čistou písemnou formu 
jazyka. Skauti by rozhodně mezi autory 
takových gramatických zmetků patřit 
neměli. 

Co samohláska – to slabika. Jsou slova, 
kde souhláska zasupluje slabikotvornost 
samohlásek. Hledáme-li nejdelší slovo bez 
samohlásky, najdeme smršť (5 písmen) 
nebo zmrskl, zcvrkl  (6 písmen).  

Víte snad o nějakém jiném?                    
(Sir) 

 

Pokřik,  p o k ř i k ,  P O K Ř I K  ! 
Skautský pokřik to je přece kus naší 
tvořivosti. Často vyjadřuje příslušnost 
k místu bydliště a představuje i trochu hrdé 
místní vlastenectví (což zní určitě lépe než 
„lokálpatriotismus“). Místečtí skauti 
nezapomínají na tradice 8. pluku, od 
 I. světové války ke 14. březnu 1939, kdy 
tento pluk jediný kladl ozbrojený odpor 
německé okupaci.  

Osmý pluk „Slezský“, 
to je náš vzor! 
Středisko Místek 
z beskydských hor. 

Jiné tradice si připomínají Jihočeši. Dudy 
už patří dávné minulosti. Výrobu fezů 
propagovali kdysi i krojovou výjimkou, ke 
kroji měli povoleno nosit místo klobouku 
či loďky fez. Motocykly už se do pokřiku 
nevešly.              

Hali – buli 
tady všudy 
Strakonice 
fezy, dudy! 

Roverský pokřik, kromě odkazu na místo 
původu, připomíná i dnes zapomínaná 
hesla, známé už z časů krále Jana 
Lucemburského.  

Ať nám všichni uvěří,  
že my z Lípy roveři  
všichni jako jeden muž 
naplníme heslo SLUŽ  ! 

Panelákové děti nebývají kamarádi s 
kladivem a hřebíkem. Úspěch v obávané 
disciplíně závodu vlčat a světlušek přiměl 
teplická vlčata k spokojenému výkřiku : 

Tluču, tluču hřebíček, 
přitluču si malíček. 
Zatloukáme společně 
osmnáctkrát výtečně ! 

 
A jak pokřikujete u vás?   Pochlubte se 

(Sir) 
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KULTURNÍ RADA 
Kalendář akcí do konce roku 1999: 

Sobota 25. září 
10. svatováclavská národní pouť na Budči. 
Bohoslužby začínají v 10 hodin, hlavním 
celebrantem je Apoštolský nuncius 
arcibiskup G. Coppa, organizátorem pouti 
je arciděkan Jaroslav Ptáček, člen 
Rytířského řádu křížovníků s červenou 
hvězdou. 

Středa 17. listopadu 
Beseda „Historie, současnost a poslání 
Akademie věd České republiky“ se bude 
konat od 17 hodin v budově prezidia na 
Národní třídě č.3. 

Středa 15. prosince 
Adventní koncert v kostele sv. Voršily na 
Národní třídě. Na programu je Česká mše 
vánoční J. J. Ryby. Účinkují Čeští 
madrigalisté a orchestr, diriguje prof. 
F. X. Thuri. Zahájení koncertu je v 17,30. 
 
 
MŮŽE NÁM INTERNET SLOUŽIT ?  (2) 
V minulém čísle jsme si něco pověděli o 
původu a činnosti Internetu. Začali jsme se 
v našem klubu (1. OS) zajímat blíže o 
možnost zřízení „klubové stránky“. 
Myslíme si, že by bylo prospěšné na 
základě takto získaných zkušeností vytvořit 
také „stránku kmenovou“. Mimo jiné i pro 
ty kluby, které nemají možnost si podobné 
„zařízení“ zřídit, a chtěli by čas od času 
skautské veřejnosti něco sdělit.  

Současní uživatelé Internetu ze 
skautských řad 
Abychom zjistili současnou účast z řad 
skautů, prohlédli jsme současné tři známé 
soubory adres, které obsahují skautské 
účastníky. (Skautskou křižovatku, Sdružení 
a spolky a Neonkův odkazník.) Tímto 
krokem jsme získali částečný přehled o 
zájmu různých skautských jednotek na 
Internetu pracovat. Jde o velmi rozmanitý 

soubor adres. Jsou mezi nimi oddíly, 
střediska, okresní a městské rady, ale i 
různá účelová zařízení jako lesní škola, 
archiv, a další; svou stránku má i ústředí 
Junáka. Mezi všemi jsme nalezli i nepatrný 
počet klubů OS. Podle územního rozložení 
jsou v souborech adresy z Bludova, Brna, 
Č. Budějovic, Č. Třebové, Fryštáku, 
Hodonína, Hranic, Jihlavy, Karlových Var, 
Kolína, Kralup n/V, Kroměříže, Litoměřic, 
Nové Role, Olomouce, Ostravy, Plzně, 
Prahy, Prachatic, Přelouče, Příbrami, 
Slatiňan, Teplic, Třebíče, Turnova, Uh. 
Brodu, Vsetína, Zbraslavi a Zlína. Celkový 
počet se pohybuje kolem sta různých 
skautských jednotek. Není to moc, ale pro 
začátek to je důkaz zájmu o tuto 
informační formu. Předpokládáme, že se 
počet účastníků bude potupně zvyšovat. 

Proč tato forma ? 
Chceme-li sdělit nějakou informaci 
většímu počtu účastníků můžeme to učinit 
několika způsoby: 
� Informaci rozdat při nějaké příležitosti, 
na schůzce či podobném srazu. Rozsah 
bude přibližně odpovídat účasti (náklady 
cca 1,-  Kč za dvoustraný list). 
� Informaci lze rozeslat na předem známé 
adresy. (Náklady podle počtu odeslaných 
listů 6 až 12,- Kč na adresáta.) 
� Předání informace většímu okruhu je 
časově náročné a velmi nákladné. 
� Proto se jeví forma zveřejnění 
informace pomocí Internetu jako podstatně 
výhodnější. Náklady jsou poměrně nižší 
než při užití jiných prostředků (dopis, 
telegram, fax). 

Nevýhody formy 
Nutnost být sám účastníkem internetové 
sítě, nebo mít prostředníka, který jím je.  

Výhody formy 
Předávání zpráv je možné uskutečňovat 
v reálném čase, bez prodlevy. Zdroj uloží 
zprávu pouze za fiktivní náklady bez 
ohledu na počet účastníků. Zájemci 
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získávají informaci pohotově a snadno a 
zcela nezávisle na zdroji, pouze na své 
náklady.  
 
Co bude obsahem klubových „stránek“? 
Prozatím uvažujeme  zveřejňovat: 
� Základní a aktuální informace o klubu. 
� Vybrané statě o historii klubu a kmene. 
� Přetisky starých, zajímavých skautských 
tisků nebo tisků o skautech. 
� Aktuální nebo neodkladné zprávy 
Kmenových novin OS. 
Dále bychom rádi umožnili případným 
zájemcům (klubům nebo členům kmene 
OS) na těchto stránkách zveřejňovat jejich 
občasné zprávy. 

Jak získat přístup ke „stránkám“ ? 
Účastníkům internetové sítě postačí znát 
adresu „klubových stránek“. Pro ostatní 
bude nejvhodnější nalézt ve svém okolí 
prostředníka, který by „stránky“ na adrese 
vyhledal, vytiskl, popř. zkopíroval na 
disketu. Klubové stránky 1. klubu OS 
Přátelé Vatry budou umístěny na adrese: 

http://www.volny.cz/vatra. 
Tato stránka bude rovněž zaregistrována na 
vyhledávacím servru: 

http://www.seznam.cz/ 

pod klíčovými slovy „oldskaut“ a „vatra“. 
Pro ty, kteří mají zkušenosti s Internetem 
nebude problém sktránky prvního klubu 
oldskautů nalézt. Email můžete posílat na 
adresu: 

vatra@volny.cz. 

 

Kdo bude moci být přispěvatelem ? 
Každý, kdo projeví zájem něco sdělit 
skautské veřejnosti, zejména oldskautské. 
Podmínkou zveřejnění nebude, o čem bude 
chtít účastník mluvit, ale jakou formou to 
budou říkat. 

Závěr 
Tato forma umožňuje ve velmi krátké době 
předávat seberozsáhlejší texty v podstatě za 
neměnné náklady. 

Systém dále umožní pohotově předávat 
připravované texty jako články či zápisy 
k autorizaci, připomínkovým řízení nebo 
korekturám. Umožní také zprostředkovat 
jednání na dálku např. redakční radě či 
jinému výkonnému orgánu.   

Zájemci, kteří by chtěli sami připojit své 
počítače na Internet, asi vědí, že firma 
CzechOnLine poskytuje toto připojení 
zdarma. Stačí tedy mít  počítač, modem a 
někoho, kdo by připojení na počítači 
správně nakonfiguroval.  

 

 

 

 
 
 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 


